
BLAHOSLAVENÍ ČISTÉHO SRDCA… 
Rodinná katechézka 173-2021 (762) www.inky.sk týždeň po 21. 2. 2021 

… alebo o uvoľnenosti a o tom, že kresťanstvo sa nežije vzopätím, ale poddaním sa. 

BOŽIE SLOVO: (Mt 5,1-2.8) 

Čítanie zo svätého evanjelia podľa Matúša: Keď Ježiš videl veľké zástupy, vystúpil na vrch. A keď sa 
posadil, pristúpili k nemu jeho učeníci.  Otvoril ústa a učil ich:  Blahoslavení čistého srdca, lebo oni 
uvidia Boha. Počuli sme Božie slovo! 

KATECHÉZKA (porov. www.inky.sk, úvahy/katechézy č. 545, 564, 634, 635, 573) 

Dobrá správa tohto blahoslavenstva je: Naše srdce je v poriadku! Bodaj by aj nie! Veď ho stvoril 
Boh sám! Je len špinavé. Zašpinené zlom a hriechom. Netreba ho meniť ani prerábať. Stačí ho 
očistiť. Byť normálny znamená nemať v sebe žiadne zlo. Zlo je nenormálne. Byť normálny znamená 
vedome zanechať zlo. Žiadne kompromisy. Tak jednoduché to je! naše úsilie by vlastne nemalo ani 
tak smerovať k tomu, byť dobrými. My dobrými sme. Boh nás dobrých stvoril. Dobro je nám 
prirodzené, je normálne.  

Lenže hriech - čiže opustenie Boha a život bez Boha - spôsobil, že sa z nás objavilo zlo, prevládlo v 
nás , ovládlo nás, až natoľko, že nám viac dobro pripadá ťažké a dokonca zlo berieme ako niečo 
úplne bežné a normálne... To je tá desná deformácia, zmrzačenie, ktoré v nás hriech spôsobil.  

Toto zlo v nás začalo tým, že žijeme život bez Boha vo svete bez Boha. Dôsledkom sú svet a život 
postavené na nedostatku a neistote.  

Tie plodia žiadostivosť a strach. To sú dva hlavné a mimo Boha neriešiteľné problémy, korene zla a 
dôsledky hriechu, čiže odlúčenia od Boha. Reakciou na ne je pýcha (sebastrednosť, filautia) a 
sebectvo (ktorého podstatou je lakomstvo).  

A z nich potom povstáva všetko ostatné: nemiernosť, smilstvo, závisť z prvého, lenivosť, hnev, 
nepriateľstvo, nenávisť z druhého...  

Ježiš prišiel na svet, aby „vierou očistil naše srdcia“ (porov. Sk 15,9) od tohto zla. Ak teda s Jeho 
pomocou a v sile jeho Ducha tento hriech zanecháme – čo sa stane? Pod ním sa znova objaví a na 
povrch vystúpi dobro, dovtedy akoby umŕtvené a pochované, ale teraz oživené a znovu vzkriesené 
na povrch! Návrat k Bohu všetko rieši. Úplne všetko. Znova sa nám otvára Raj, Božie Kráľovstvo, 
veru už tu, počas pobytu na zemi. A ako v texte povyše naznačuje Peter, kľúčom k tomuto očisteniu 
je viera – čiže prijatie novej reality Kráľovstva!  

Vierou vstupujeme do Kráľovstva – a tým aj do sveta dostatku a istoty.  

Namiesto zžieravej žiadostivosti nastupuje túžba čo najviac si osvojiť všetku tú plnosť, ktorú už 
máme. Nie je poháňaná nedostatkom, ale plnosťou a veľkosťou toho, čo už máme, čo už je naše a 
my to, ako darčeky spod stromčeka - rozbaľujeme a učíme sa s tým narábať.  

Namiesto strachu nastupuje radosť, rozkoš, vzrušenie z toho, čo máme a čo žijeme a čo nám už 
nikto nikdy nijako nemôže vziať.  

Pýcha ani sebectvo viac nemajú zmysel. Nahradzujú ich súcit, ktorý je opakom pýchy, ktorý nás 
robí schopnými vidieť iných okolo seba, nielen ľudí, ale celé stvorenstvo. Z neho sa potom rodí 
láska, pretože ona je normálna, je nám ako tvorom na obraz Boha - Lásky prirodzená, len život bez 
Boha, hriech, to v nás otočil a pokrútil. Priateľstvo, zdieľaní, jednota, spoločenstvo, komunita, to 
všetko je tá najnormálnejšia vec na svete, ten najprirodzenejší spôsob života. Preto je podstatou 
Neba - spoločenstva svätých. A tak zisťujeme, že opakom pýchy nie je pokora, ale súcit.  Z neho sa 
rodí opak sebectva, láska.  

Možno duchovný život ani nie je o tom, snažiť sa konať dobré skutky a byť dobrým človekom. 
Možno je viac o tom, zanechať hriech a skutočne žiť s Bohom - a potom vedome zanechať zlo – aj 
tak už nemá zmysel! Nie bojovať so zlom. Zanechať zlo. So zlom sa nebojuje. Zlo sa zanecháva.  

Výsledkom je vrchol všetkého, miesto a stav, v ktorom láska, radosť, túžba, istota, naplnenie, 
spoločenstvo a všetko ostatné sa stávajú jediným. Hovoríme tomu pokoj. Vskutku, z tej plnosti a 
omračujúcej normálnosti nás chytá závrat a točí sa nám hlava.  

Je to prúdenie samého bytia. Csikszentmihályi o prúdení hovorí ako o okamihu vrcholného šťastia. 
Spája ho s ponorením sa do nejakej vonkajšej činnosti, ktorá nás úplne pohltí. Uvažuje, aké by to 
bolo, keby samotný život mohol takto prúdiť, keby sme my ním dokázali takto prúdiť. Čo potom 
prúdenie samého bytia, samej našej existencie v nekonečnom Bohu? Ej veru, nič menšie, než samo 
Nebo! Dotýkame sa ho takto už tu a teraz. V bežnom živote i v modlitbe a obzvlášť v adorácii. 
Odtiaľ mystické extázy a vytrženia tých, ktorí na túto cestu bez okolkov a kompromisov nastúpili!  

Kresťanstvo je ľahké a krásne. Len sa musí "robiť" dôsledne, vážne a úplne, nie polovičato. To 
znamená naozaj vojsť - do Božieho sveta, Božej reality. Naozaj sa stať - Božím synom (dcérou), 
prijať túto identitu. Hrať sa na Božie deti vo svete je desná mizéria. Byť Božími deťmi v Božom 
Kráľovstve je naopak ohromná nádhera a vzrúšo, ľahkosť samého života. "Lebo láska k Bohu 
spočíva v tom, že zachovávame jeho prikázania. A jeho prikázania nie sú ťažké. Veď všetko, čo sa 
narodilo z Boha, premáha svet. A tým víťazstvom, ktoré premohlo svet, je naša viera." (1Jn 5, 3-4) 
"Vezmite na seba moje jarmo a učte sa odo mňa... Moje jarmo je príjemné a moje bremeno ľahké." 
(Mt 11, 29-30) 

UVAŽUJME: 

Svätosť sa nedosahuje hrdinským 
vzopätím sa, ale poddaním sa. 
Uvoľnenosťou. Poddaním sa tomu 
normálnemu a prirodzenému – keď 
konečne v Božej milosti a skrze 
vieru Kristovi a evanjeliu zanecháme 
to, čo je samo v sebe nenormálne, 
zlo a hriech – sú to oni, kto náš život 
robia namáhavým a ťažkým 
a napĺňajú ho stresom a nervozitou 
a napätím a strachom a smädom 
a všetkým týmto zlom, ktoré je 
ohnivým bičom a ostňom Pekla! 

Viete si predstaviť dvoch starých 
dobrých priateľov? Tak toto je 
kresťanstvo. Toto je vzťah, do 
ktorého nás Ježiš volá a pozýva: 
Vzťah, v ktorom nie je ani zrnko 
nedôvery, ani zrnko závisti, žiadna 
zbytočná formálnosť, vzťah, ktorý je 
bezprostredný, v ktorom nie je 
žiaden strach, žiadna nedôvera,  

Nie je v tom ani žiadna neprirodze-
nosť, žiadna "nabudenosť", exalto-
vanosť, žiadna umelosť, už vôbec 
nijaké predvádzanie sa, nič podobné. 
Je to jednoducho celkom obyčajná 
bezprostredná uvoľnenosť, spontán-
nosť, hlboké porozumenie, jednodu-
chosť dvoch starých, dôverných 
priateľov, človeka a Boha, ktorí sa 
pred sebou na nič nehrajú, nič 
nepredstierajú, nič neskrývajú, ale 
prijímajú jeden druhého takého, aký 
je, v hlbokej priateľskej družnej 
láske.  

Bezprostrednosť. To je to slovo, 
ktoré by to mohlo stručne popísať. 
Učiť sa bezprostrednosti, uvoľnenos-
ti, spontánnosti, otvorenosti opravdi-
vého priateľstva s Bohom, ktorý sa 
kvôli nemu znížil a stal človekom, 
aby mňa skrze toto priateľstvo urobil 
Bohom. Bezprostrednosť a dôver-
nosť. Dvaja v jednom tele. Žiadne 
ego. Žiadna umelosť. Žiadne skryté 
či bočné záujmy ani nič podobné. 
Nič nie je z tohto vzťahu vylúčené, 
ani slabosti, všetko je zahrnuté, 
všetko je odhalené, nič nie je skryté, 
zakryté, utajené. Otvorenosť, 
úprimnosť, priamosť.  

Ego je plodom strachu, nedôvery, 
snahy poistiť sa, nevydať sa druhé-
mu úplne všanc, je plodom túžby 
niečo znamenať, vydobyť si na 
druhom nejaké postavenie, úctu, 
dôležitosť, moc, vplyv, lebo ten 
druhy je stále dielom ešte náš 
protivník a nepriateľ, súper. Stať sa 
priateľom Boha znamená toto všetko 
vzdať a zahodiť, ani si už na to viac 
nespomenúť, lebo už to viac nie je 
treba. Nie, ak Boh je konečne Priateľ 
a my už nestojím "oproti" Nemu, ale 
"vedľa" Neho, s Ním, bok po boku a 
Jeho sláva je našou slávou i rados-
ťou, lebo sme dvaja v jednom tele.  


